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Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev və birinci 
xanım Mehriban Əliyeva sent-
yabrın 2-də Kəlbəcər rayonuna 
səfər ediblər.
Dövlətimizin başçısı və birin-
ci xanım Kəlbəcər rayonunda 
Tərtər çayı üzərində yerləşən 
“AzərEnerji” ASC-nin 22,5 MVt 
gücündə “Yuxarı Vəng” Su Elekt-
rik Stansiyasının açılışında iştirak 
ediblər.
“AzərEnerji” ASC-nin preziden-
ti Baba Rzayev Prezident İlham 
Əliyevə və birinci xanım Mehri-
ban Əliyevaya görülən işlər barə-
də məlumat verib.
Prezident İlham Əliyevin işğal-
dan azad edilən ərazilərin yaşıl 
enerji zonasına çevrilməsi is-
tiqamətində strategiyasına uy-
ğun olaraq “AzərEnerji” ASC 
tərəfindən Kəlbəcərdə yeni ti-

kilən “Yuxarı Vəng” Su Elektrik 
Stansiyası Vətən müharibəsində 
Qələbəmizdən sonra regionda 
yaradılan ən böyük yaşıl ener-
ji mənbəyidir. Belə ki, təkcə bu 
SES-də istehsal edilən yaşıl enerji 
növbəti 5 il ərzində Kəlbəcər ra-
yonunun elektrik enerjisi tələba-
tını tam ödəyə bilər.
Ümumi gücü 40 meqavat olan 
“Kəlbəcər” SES silsiləsi azad 
edilən ərazilərdə 42 meqavatlıq 
“Zəngilan” SES silsiləsindən son-
ra tikilən ikinci böyük silsilədir.
Bildirilib ki, “Yuxarı Vəng” SES-ə 
su iki mənbədən - “Nadirxan-
lı” SES-in çıxışı və Tutqu çayı 
üzərində inşa edilən baş suqə-
buledici qurğudan daxil olur. 
Müasir avadanlıqla təchiz edilən 
stansiyada 110 kilovoltluq Açıq 
Paylayıcı Qurğu tikilib və 24 da-
marlı optik kabel xətti çəkilib. 

Bununla da stansiya mərkəzləş-
miş SCADA sisteminə inteqrasi-
ya olunmaqla yanaşı, ən müasir 
rəqəmsal idarəetmə sistemləri ilə 
təchiz olunub və burada lazımi 
kibertəhlükəsizlik tədbirləri gö-
rülüb.
Bu stansiyanın layihəsi “AzərE-
nerji” ASC-nin Energetika İnsti-
tutu tərəfindən hazırlanıb. Apa-
rılan işlərdə yerli mütəxəssislərlə 
yanaşı, Avstriya və İtaliya şirkət-
lərinin mütəxəssisləri də iştirak 
ediblər.
Prezident İlham Əliyev “Yuxarı 
Vəng” Su Elektrik Stansiyasını 
işə salıb. Bu layihə BMT-nin iqlim 
dəyişikliyi ilə mübarizə və yaşıl 
enerjiyə keçidin sürətləndirilmə-
si baxımından əhəmiyyətlidir. 
“Yuxarı Vəng” SES “Yaşıl dünya 
naminə həmrəylik ili” çərçivəsin-
də həyata keçirilən əhəmiyyət-
li təşəbbüslərdən biri olmaqla, 
Azərbaycanın enerji sektoru ilə 
bağlı beynəlxalq səviyyədə qə-
bul edilən ekoloji standartlara 
uyğun icra edilib və ölkəmizin 
yaşıl enerji inkişafına sadiqliyini 
göstərən bir nümunədir.
Qeyd edək ki, ölkəmizdə ilk dəfə 
Qarabağ və Şərqi Zəngəzur ilin 
bütün fəsillərində xalis sıfır kar-
bon emissiyalı regiona çevrilib 
və elektrik enerjisi tələbatı tam 
həcmdə yaşıl enerji hesabına tə-
min edilir. Artıq qalan enerji ölkə 
enerjisisteminə ötürülür, bu da 
regional enerji müstəqilliyini ar-
tırır və ətraf mühitin qorunması-
na töhfə verir.

Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev və birinci 
xanım Mehriban Əliyeva sent-
yabrın 2-də Kəlbəcər rayonunda 
“İstisu” mineral su zavodunun 
açılışında iştirak ediblər.
Prezidentin İşlər müdiri Ramin 
Quluzadə dövlətimizin başçısına 
və birinci xanıma zavod barədə 
məlumat verib.
Bildirilib ki, “İstisu” mineral su 
zavodu uzun illər Kəlbəcərin 
müstəsna keyfiyyəti və sağlamlı-
ğa faydaları ilə tanınan termal su 

yatağından çıxan eyniadlı suyu-
nu 30 illik müddətdən sonra ye-
nidən istehlakçılara təqdim edir.
Qeyd edək ki, 1976-cı ildən eti-
barən Kəlbəcər rayonunda “İs-
tisu” mineral suyunun istehsalı-
na başlanılıb. Bununla da nadir 
və faydalı mineral tərkibə malik 
“İstisu” təbii mineral suyu geniş 
coğrafiyada şöhrət tapıb.
Prezident İlham Əliyev zavodu 
işə salıb. Mənbəyini Azərbayca-
nın Kəlbəcər rayonunun mən-
zərəli dağlıq bölgəsində, dəniz 

səviyyəsindən 1600 metrdən çox 
yüksəklikdə yerləşən termal su 
yataqlarından götürən və təbii 
halda 60°C-dən yuxarı tempera-
turda çıxan “İstisu” mineral suyu 
regionun minerallarla zəngin na-
dir suyu kimi xarakterizə olunur. 
Lakin torpaqlarımızın Ermənis-
tan tərəfindən işğalı ilə əlaqədar 
30 il ərzində “İstisu” təbii mine-
ral suyunun istehsalı dayanıb.
Təməli 2022-ci il iyunun 26-da 
Prezident İlham Əliyev tərəfin-
dən qoyulan “İstisu” mineral su 
zavodunda işlər 2024-cü ildə tam 
başa çatdırılıb.
Dövlətimizin başçısı və birinci 
xanım zavodda istehsal prosesi 
ilə tanış olublar.
 “İstisu” təbii mineral suyu, eyni 
zamanda, yerli və beynəlxalq 
keyfiyyət və təhlükəsizlik stan-
dartlarına cavab verir.
İkinövbəli iş rejimində fəaliyyət 
göstərəcək müəssisədə təxminən 
100 nəfər işlə təmin ediləcək. İş-
çilərin əksəriyyəti Kəlbəcər və 
Laçın rayonlarının sakinləridir.

Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev və bi-
rinci xanım Mehriban Əliyeva 
sentyabrın 2-də Kəlbəcər rayo-
nunun Toğanalı-Kəlbəcər-İs-
tisu avtomobil yolu layihəsi 
çərçivəsində inşa olunan 4-cü 
tuneldə və bu yolun 15,2 kilo-
metrlik hissəsində görülən iş-
lərlə tanış olublar.
Azərbaycan Avtomobil Yolla-
rı Dövlət Agentliyinin İdarə 
Heyətinin sədri Saleh Məm-
mədov dövlətimizin başçısına 
və birinci xanıma görülən işlər 
barədə məlumat verib.
Bildirilib ki, işğaldan azad 
olunmuş ərazilərin yenidən 
qurulması və bərpası layihəsi 
çərçivəsində Toğanalı-Kəlbə-
cər-İstisu avtomobil yolunun 
tikintisi sürətlə davam etdirilir. 
Qeyd edək ki, Toğanalı-Kəlbə-
cər-İstisu avtomobil yolu baş-
lanğıcını Göygöl rayonunun 
Toğanalı kəndindən götür-
məklə işğaldan azad edilmiş 
Kəlbəcər rayonunun ərazisin-
dən keçir. Beləliklə, bu yol bir 
çox yaşayış məntəqələri ilə ya-

naşı, rayon mərkəzinə və məş-
hur İstisu ərazisinə qədər ra-
hat gediş-gəlişi təmin edəcək.

* * *
Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev sent-
yabrın 2-də Kəlbəcər şəhərin-
də ikinci yaşayış kompleksinin 
təməlini qoyub.

* * *
Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev və bi-
rinci xanım Mehriban Əliyeva 

sentyabrın 2-də Kəlbəcər Şəhər 
Təhsil Kompleksində aparılan 
işlər və bu il açılması planlaş-
dırılan modul tipli məktəbin 
layihəsi ilə tanış olublar.

* * *
Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev və 
birinci xanım Mehriban Əli-
yeva sentyabrın 2-də Kəlbəcər 
şəhərində 524 ailəlik yaşayış 
kompleksinin tikintisi ilə tanış 
olublar.

Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev sentyabrın 
2-də Kəlbəcər rayonunun İstisu 
qəsəbəsinin təməlini qoyub.
Dövlətimizin başçısına rayonun 
yerli əhəmiyyətli mərkəzlərin-

dən biri barədə məlumat verilib. 
Qeyd edək ki, tarixən İstisu qəsə-
bəsində əhalinin əsas məşğuliy-
yəti üzümçülük, taxılçılıq, hey-
vandarlıq və baramaçılıq olub. 
Müasir səviyyədə qurulacaq qə-

səbənin inkişafı əsas məqsədlər-
dəndir.
Sonra Prezident İlham Əliyev və 
birinci xanım Mehriban Əliyeva 
Kəlbəcər rayon sakinləri ilə görü-
şüblər.

Sentyabrın 1-də Azərbaycan Respublikasının 
Milli Məclisinə növbədənkənar seçkilər keçiri-
lib.
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham 
Əliyev, birinci xanım Mehriban Əliyeva və qız-
ları Leyla Əliyeva Bakı şəhərinin 7 saylı Səbail 
seçki dairəsinin 6 nömrəli orta məktəbdə yer-
ləşən 1 saylı seçki məntəqəsində səs veriblər.
Prezident İlham Əliyev səsvermə otağına daxil 
olub seçki bülletenini alaraq kabinəyə keçib və 
sonra bülleteni qutuya salıb.
Sonra birinci xanım Mehriban Əliyeva və qızla-
rı Leyla Əliyeva səs veriblər.

“VII çağırış Milli Məclisə seçkilər təkcə Azər-
baycan deyil, bütün Türk dünyası üçün əhəmiy-
yətlidir. Sentyabrın 1-də keçirilən səsvermənin 
nəticələri Azərbaycanın dostlarını ruhlandırdı 
və sevindirdi, düşmənlərin respublikanın zəif-
ləməsinə olan ümidlərini puç etdi”.
Bu fikri AZƏRTAC-a müsahibəsində Türkiyə-
nin Azərbaycandakı keçmiş səfiri, “İMZA” So-
sial İnkişafa Dəstək İctimai Birliyinin Türkiyə-
dəki nümayəndəsi Hulusi Kılıç söyləyib.

Onun sözlərinə görə, antiazərbaycan dairələrin 
qərəzli proqnoz və qiymətləndirmələrinə bax-
mayaraq, əminliklə demək olar ki, Milli Məc-
lisə seçkilər açıq, şəffaf və demokratik şəraitdə 
keçirilib. “Səsvermə prosesini yüzlərlə yerli və 
xarici müşahidəçi izləyib, onların qiymətlən-
dirmələri səsvermənin gedişinə və nəticələrinə 
təsir edə biləcək hər hansı pozuntunun olma-
dığını təsdiqləyir”, - deyə Türkiyənin keçmiş 
səfiri bildirib.

“Azərbaycanda sentyabrın 1-də növbədənkənar 
parlament seçkiləri azad, demokratik, şəffaf və 
bütün qaydalara uyğun keçirildi. Bu bir daha 
sübut etdi ki, Azərbaycanın seçki sahəsində 
zəngin təcrübəsi var. Azərbaycanın təcrübəsi 
Gürcüstan üçün nümunə olmalıdır”.
Bu sözləri AZƏRTAC-a müsahibəsində Gür-
cüstanda Beynəlxalq Qafqaz Universitetinin 
professoru, politoloq Petre Mamradze söyləyib.
Onun sözlərinə görə, Azərbaycanda keçirilən 

növbədənkənar parlament seçkiləri bir neçə 
maraqlı məqamla yadda qaldı. Bir maraqlı 
məqam ondan ibarət idi ki, seçkilər Azərbayca-
nın dünya əhəmiyyətli COP29 tədbirinə ev sa-
hibliyi edəcəyi ərəfədə keçirildi. Maraqlıdır ki, 
məhz parlamentarilər seçkilərin bir qədər tez 
keçirilməsi ilə bağlı dövlət başçısına müraciət 
etmişdilər və belə də oldu. Seçki öncəsi hər bir 
deputatlığa namizəd təbliğat və təşviqat kam-
paniyasını apardı və layiqli olan qalib gəldi.
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Rumıniyada səfərdə olan energetika 
naziri Pərviz Şahbazov Macarıstanın 
xarici işlər və ticarət naziri Peter Siyar-
to ilə görüşüb.
Energetika Nazirliyindən bildirilib ki, 
görüşdə yaşıl enerjinin inkişafı və ötü-
rülməsi layihəsi üzrə nazirlərin 8-ci 
görüşünün nəticələrinə, birgə müəs-
sisənin fəaliyyətinə, “Xəzər-Qara də-
niz-Avropa Yaşıl Enerji Dəhlizi”nin 
həyata keçirilməsi istiqamətində digər 
zəruri məsələlərə dair fikir mübadiləsi 
aparılıb. Regional səviyyəli yaşıl enerji 
layihəsinin Azərbaycanla Macarıstan 
arasında strateji tərəfdaşlıq əlaqələri-
ni, eləcə də Avropada enerji təhlükə-
sizliyini möhkəmləndirən və enerji 
əməkdaşlığını genişləndirən rolundan 
bəhs edilib.
Görüşdə ikitərəfli enerji əlaqələrinin 
gündəliyindəki məsələlərə də toxu-
nulub. Macarıstanın “MOL Group” 
və MVM şirkətləri ilə “Azəri-Çıraq- 
Günəşli” və “Şahdəniz” layihələrində 
mövcud əməkdaşlığın cari vəziyyəti 
müzakirə edilib.
Söhbət zamanı COP29 tədbirinin fəa-
liyyət gündəliyinin enerji istiqamətin-
dən də bəhs edilib.

 
MALİYYƏ VƏZİYYƏTİ 
HAQQINDA HESABAT 

Qeyd 31 dekabr 
2023-cü il 

31 dekabr 
2022-ci il 

Aktivlər    
Uzunmüddətli aktivlər    
Bina, tikili və avadanlıqlar 13 30,155,582 14,706,534 
Uzunmüddətli aktivlər üzrə 
avans ödənişləri 

14 2,007,357 2,730,560 

Qeyri-maddi aktivlər 13 47,184 1,436 
Təxirə salınmiş vergi aktivi 12 21,952 26,865 
Cəmi uzunmüddətli aktivlər  32,232,075 17,465,395 
Cari aktivlər    
Ticarət debitor borclar 16 1,430,508 940,918 
Pul vəsaitləri və onların 
ekvivalentləri 

15 560,206 1,044,829 

Mal-material ehtiyatları 17 46,417 35,251 
Digər aktivlər 18 737,100 242,376 
Cəmi cari aktivlər  2,774,231 2,263,374 
Cəmi aktivlər  35,006,306 19,728,769 
Kapital    
Nizamnamə kapitalı 21 4,325,398 115,388 
Bölüşdürülməmiş mənfəət  8,654,321 5,681,568 
Yenidən qiymətləndirmə ehtiyatı  8,237,704 8,237,704 
Cəmi capital  21,217,423 14,034,660 
Öhdəliklər    
Uzunmüddətli öhdəliklər    
Səhmdardan alınan borc vəsaitləri 8 11,360,957 5,161,161 
Digər uzunmüddətli öhdəliklər  106,873 - 
Cəmi uzunmüddətli 
öhdəliklər 

 11,467,830 5,161,161 

Cari öhdəliklər    
Əlaqəli tərəflərə öhdəliklər  1,355,712 - 
Cari mənfəət vergisi öhdəliyi  560,176 103,174 
Ticarət və digər kreditor borcları 19 164,333 323,797 
Digər öhdəliklər 20 240,832 105,977 
Cəmi cari öhdəliklər  2,321,053 532,948 
Cəmi öhdəliklər  13,788,883 5,694,109 
Cəmi öhdəliklər və kapital  35,006,306 19,728,769 

 
  

 
KAPİTALIN HƏRƏKƏTİ HAQQINDA HESABAT 

 Nizamnam
ə kapitalı 

Yenidən 
qiymətləndirmə 

üzrə ehtiyat 

Bölüşdü-
rülməmiş 
mənfəət 

Cəmi  
kapital 

01 yanvar 2022-ci il  115,388   8,237,704   2,933,652   11,286,744  
İl üzrə mənfəət - -  2,747,916   2,747,916  
31 dekabr 2022-ci il  115,388   8,237,704   5,681,568   14,034,660  
İl üzrə mənfəət - - 2,972,753  2,972,753  
Nizamnamə kapitalında 
artım 

4,210,010  - - 4,210,010  

31 dekabr 2023-cü il 4,325,398          8,237,704       8,654,321  21,217,423  
PUL VƏSAİTLƏRİNİN HƏRƏKƏTİ HAQQINDA HESABAT 

 Qeyd 31 dekabr 2023-
cü il tarixində 
bitən il üzrə 

31 dekabr 2022-ci 
il tarixində 

 bitən il üzrə 
Əməliyyat fəaliyyətindən pul 
vəsaitlərinin hərəkəti 

   

Vergidən əvvəlki mənfəət  3,458,777 3,467,474 
Qeyri-pul maddələri üzrə düzəlişlər:    
Əsas vəsaitlərin köhnəlmə xərcləri 13  365,934   211,869  
Maliyyə aktivləri üzrə GKZ xərci 16  65,412   32,707  
İstifadə olunmamış məzuniyyət 
üçün ehtiyatın bərpası 

20  17,959   (61,508) 

Qeyri-maddi aktivlərin 
amortizasiyası xərcləri 

13  1,752   2,433  

Dövriyyə kapitalında dəyişiklik-
lərdən əvvəl əməliyyat fəaliyyə-
tindən daxil olan pul vəsaitləri 

 3,909,834 3,652,975 

Dövriyyə kapitalında dəyişikliklər    
Əlaqəli tərəflərə öhdəliklər  1,355,712 - 
Ticarət debitor borclar 16  (555,002)  (724,308) 
Ticarət və digər kreditor borcları 19  (159,464)  135,092  
Mal-material ehtiyatları 17  (11,166)  85,509  
Digər aktivlər 18  (494,724)  (5,907) 
Digər öhdəliklər 20 116,896  53,348  
Digər uzunmüddətli öhdəliklər  106,873 - 
Digər vergi öhdəlikləri  -  (72,574) 
Vergidən və faizdən əvvəl 
əməliyyat fəaliyyətindən daxil 
olan xalis pul vəsaitləri 

 4,268,959 3,124,135 

Ödənilmiş mənfəət vergisi  (24,109) (677,160) 
Əməliyyat fəaliyyətindən  
daxil olan xalis pul vəsaitləri 

 4,244,850 2,446,975 

İnvestisiya fəaliyyətindən 
 pul vəsaitləri 

   

Bina, tikili və avadanlıqların alınması 13 (15,139,279) (6,402,509) 
İnvestisiya fəaliyyətində istifadə 
olunan xalis pul vəsaitləri 

 (15,139,279) (6,402,509) 

Maliyyələşdirmə fəaliyyətindən 
pul vəsaitləri 

   

Səhmdardan alınan borc 
vəsaitlərindən daxilolma 

8  6,199,796  4,219,161 

Nizamnamə kapitalında artım   4,210,010  - 
Maliyyələşdirmə fəaliyyətindən 
daxil olan xalis pul vəsaitləri 

  
10,409,806 

4,219,161 

Pul və pul vəsaitlərində xalis 
(azalma)/ artım 

 (484,623) 263,627 

Pul vəsaitləri və onların 
ekvivalentləri, ilin əvvəlinə 

15 1,044,829 781,202 

Pul vəsaitləri və onların 
ekvivalentləri, ilin sonuna 

15 560,206 1,044,829 

 
MƏNFƏƏT VƏ YA ZƏRƏR VƏ DİGƏR  
MƏCMU GƏLİRLƏR HAQQINDA HESABAT 

 Qeyd 31 dekabr 
2023-cü il 
tarixində 

bitən il üzrə 

31 dekabr 
2022-ci il 
tarixində 

bitən il üzrə 
Gəlirlər 9 7,178,729   6,090,714  
Əmək haqqı və əlaqəli xərclər  (1,201,985) (816,739) 
Kommunal xərclər  (603,458) (512,953) 
Mühafizə xərcləri  (401,991) (356,111) 
Köhnəlmə və amortizasiya xərcləri 13 (367,686) (214,302) 
Təmir və saxlanma xərcləri  (277,811) (226,883) 
Sosial sığorta xərcləri  (226,962) (136,360) 
İcarə xərcləri  (202,258) (103,200) 
Mənfəət vergisindən başqa 
digər vergi xərcləri 

 (90,858) (18,728) 

İşcilərə verilən yemək xərcləri  (85,770) (51,658) 
Konsultasiya və digər peşəkar 
xidmət xərcləri 

 (83,561) (125,831) 

Sığorta xərcləri  (72,453) (65,162) 
Marketinq və reklam xərcləri  (23,643) (22,087) 
Bank komissiya xərcləri  (18,659) (11,431) 
Ofis ləvazimətları  (13,655) (8,689) 
Yanacaq xərci  (5,860) - 
Material xərci  - (104,214) 
Digər əməliyyat xərcləri  (33,279) (21,776) 
Digər əməliyyat gəlirləri 10 55,349 205,591 
Cəmi dəyər və xərclər  3,524,189 3,500,181 
Maliyyə aktivləri üzrə GKZ xərci 16 (65,412) (32,707) 
Vergidən əvvəlki mənfəət       3,458,777  3,467,474 
Mənfəət vergisi xərci 12 (486,024) (719,558) 
İl üzrə xalis mənfəət və digər 
məcmu gəlir 

      2,972,753  2,747,916 

 
  

“Çinar Park” Qapalı Səhmdar Cəmiyyətinin 
Maliyyə Hesabatları və Müstəqil Auditorun Hesabatı 

 
31 dekabr 2023-cü il tarixində bitən il üzrə 

 
MÜSTƏQİL AUDİTORUN HESABATI 

“Çinar Park” Qapalı Səhmdar Cəmiyyəti Rəhbərliyinə: 
 
Şərti müsbət rəy 
Biz “Çinar Park” Qapalı Səhmdar Cəmiyyətinin 31 dekabr 2023-cü il tarixinə təqdim edilən maliyyə vəziyyəti 
haqqında hesabat, həmin tarixdə bitən il üzrə mənfəət və ya zərər və digər məcmu gəlir haqqında hesabat, 
kapitalda dəyişikliklər və pul vəsaitlərinin hərəkəti haqqında hesabatlardan, eləcə də əsas mühasibat prinsiplərinin 
və digər izahedici qeydlərin xülasəsindən ibarət olan maliyyə hesabatlarının audit yoxlamasını aparmışıq. Bu, 
maliyyə hesabatları Cəmiyyətin Maliyyə Hesabatlarının Beynalxalq Standartlarına ("MHBS") keçməsi prosesinin 
bir hissəsi olaraq hazırlanmışdır. 
Bizim rəyimizə əsasən, Şərti Müsbət Rəy üçün Əsas paraqrafında təsvir olunan məsələnin təsiri istisna olmaqla, 
31 dekabr 2023-cü il tarixinə maliyyə vəziyyətini və həmin tarixdə başa çatmış il üzrə maliyyə nəticələrini və pul 
vəsaitlərinin hərəkətini 3 saylı qeyddə göstərildiyi kimi maliyyə hesabatları çərçivəsində Maliyyə Hesabatlarının 
Beynəlxalq Standartlarına (MHBS) uyğun olaraq bütün əhəmiyyətli aspektlərdə ədalətli əks etdirir. 
 
Şərti müsbət rəy üçün əsas 
31 dekabr 2023-cü il tarixinə maliyyə vəziyyəti haqqında hesabatda bina, tikili və avadanlıqların tərkibində 
binaların qalıq dəyəri 23,174,721 AZN (2022: 6,405,238 AZN) göstərilib. Cəmiyyətin uçot siyasətinə əsasən bu 
kateqoriya 16 saylı MUBS-nin (Bina, tikili və avadanlıqların) yenidən qiymətləndirmə modeli ilə ölçülür. 
Cəmiyyət 31 dekabr 2023-cü il tarixinə binaların yenidən qiymətləndirməsini həyata keçirməyib və maliyyə 
hesabatlılığı məqsədilə ən son binaların qiymətləndirməsini 16 aprel 2019-cu il tarixinə həyata keçirib. Müvafiq 
olaraq, biz 31 dekabr 2023-cü il tarixinə binaların balans dəyəri ilə onların ədalətli dəyərləri arasında mümkün 
fərqlərlə bağlı əminlik əldə edə bilmirik. 
Biz auditi Beynəlxalq Audit Standartlarına (BAS) uyğun olaraq aparmışıq. Bu standartlar üzrə bizim 
məsuliyyətlərimiz əlavə olaraq hesabatımızın “İlkin maliyyə hesabatlarının audaiti üçün auditorun məsuliyyəti” 
bölməsində təsvir edilir. Biz maliyyə hesabatlarının auditinə aid olan etik normalar ilə Mühasiblərin Beynəlxalq 
Etika Standartları Şurasının “Etika məcəlləsinin” (MBESŞ məcəlləsi) tələblərinə uyğun olaraq Cəmiyyətdən asılı 
deyilik və biz digər etik öhdəliklərimizi bu tələblərə, eləcə də MBESŞ məcəlləsinin tələblərinə uyğun olaraq 
yerinə yetirmişik. Biz hesab edirik ki, əldə etdiyimiz audit sübutları rəyimizi əsaslandırmaq üçün yetərli və 
münasibdir. 
 
Maliyyə hesabatları üzrə rəhbərliyin və idarəetmə səlahiyyətləri verilmiş şəxslərin məsuliyyəti 

Rəhbərlik maliyyə hesabatlarının hazırlanmasına və düzgün təqdim edilməsinə və rəhbərliyin fikrincə, saxtakarlıq 
və ya xətalar nəticəsində əhəmiyyətli təhriflərin mövcud olmadığı maliyyə hesabatlarının hazırlanmasına imkan 
verən zəruri daxili nəzarət sisteminin təşkilinə görə məsuliyyət daşıyır. 
 

Maliyyə hesabatlarını hazırladıqda rəhbərlik Cəmiyyəti ləğv etmək və ya işini dayandırmaq niyyətində olmadığı yaxud 
bunu etməkdən başqa münasib alternativin olmadığı halda rəhbərlik Cəmiyyətin fasiləsiz fəaliyyət göstərmək 
qabiliyyətinin qiymətləndirilməsinə, müvafiq hallarda fasiləsiz fəaliyyətə aid olan məsələlər haqqında məlumatların 
açıqlanmasına və mühasibat uçotunun fasiləsiz fəaliyyət prinsipinin istifadə edilməsinə görə məsuliyyət daşıyır. 
 
İqtisadi subyektin idarə edilməsinə cavabdeh olan səlahiyyətli şəxslər Cəmiyyətin maliyyə hesabatlarının hazırlanma 
prosesinə nəzarətə görə məsuliyyət daşıyır.  
 
Maliyyə hesabatlarının auditinə görə auditorun məsuliyyəti 

Bizim məqsədimiz saxtakarlıq, yaxud səhv nəticəsində yaranmasından asılı olmayaraq maliyyə hesabatlarında 
əhəmiyyətli səhvlərə yol verilmədiyinə dair kifayət qədər əminlik əldə etmək və rəyimizi özündə əks etdirən auditor 
hesabatının hazırlanmasından ibarətdir. Kifayət qədər əminlik dedikdə yüksək əminlik səviyyəsi nəzərdə tutulur. Lakin 
belə əminlik səviyyəsi Beynəlxalq Audit Standartlarına uyğun auditin aparılması zamanı bütün əhəmiyyətli təhriflərin 
aşkar olunacağına zəmanət vermir. Fırıldaqçılıq və ya səhv nəticəsində yarana biləcək təhriflər o halda əhəmiyyətli 
hesab edilir ki, onlar ayrı-ayrılıqda və ya bütövlükdə maliyyə hesabatları əsasında istifadəçilərin qəbul etdikləri iqtisadi 
qərarlara təsir göstərə bilsin. 
Beynəlxalq Audit Standartlarına uyğun aparılmış audit çərçivəsində biz auditin aparıldığı bütün müddət ərzində peşəkar 
mülahizələr irəli sürür və peşəkar skeptisizmi saxlayırıq. Bundan əlavə biz: 

• Saxtakarlıq yaxud səhv nəticəsində yaranmasından asılı olmayaraq maliyyə hesabatlarının əhəmiyyətli dərəcədə 
təhrif edilməsi risklərini müəyyən edir və qiymətləndirir, bu risklərə qarşı audit prosedurları işləyib hazırlayır və 
tətbiq edir, rəyimizin bildirilməsi üçün yetərli və müvafiq əsası təmin edən audit sübutu əldə edirik. Fırıldaqçılıq 
nəticəsində yaranan əhəmiyyətli təhriflərin aşkar edilməməsi riski səhv nəticəsində yaranan əhəmiyyətli təhriflərin 
aşkar edilməməsi riskindən yüksəkdir. Belə ki, fırıldaqçılıq gizli sövdələşmə, saxtakarlıq, məlumatların bilərəkdən 
göstərilməməsi, təhrif edilmiş şəkildə təqdim edilməsi və ya daxili nəzarət sistemində sui-istifadə hallarını nəzərdə 
tutur; 

• Cəmiyyətin daxili nəzarət sisteminin effektivliyi barədə rəy bildirmək üçün deyil, şəraitə uyğun audit 
prosedurlarının işlənib hazırlanması məqsədilə audit üçün əhəmiyyətli olan daxili nəzarət sistemi üzrə məlumat 
əldə edirik; 

• Tətbiq edilən uçot siyasətlərinin uyğunluğunu, uçot təxminlərinin və rəhbərlik tərəfindən hazırlanmış müvafiq 
açıqlamaların əsaslı olduğunu qiymətləndiririk; 

• Fəaliyyətin fasiləsizliyi ilə bağlı rəhbərliyin mülahizələrinin uyğunluğu və əldə edilmiş audit sübutlarına əsasən 
Cəmiyyətin fasiləsiz fəaliyyət göstərmək qabiliyyəti ilə bağlı əhəmiyyətli dərəcədə şübhə yarada biləcək hadisə və 
şərait üzrə qeyri-müəyyənliyin mövcud olub-olmamasına dair fikir bildiririk. Əhəmiyyətli qeyri-müəyyənliyin 
mövcud olduğu barədə nəticəyə gəldikdə, biz auditor rəyimizdə diqqəti maliyyə hesabatlarındakı müvafiq 
açıqlamalara cəlb etməli, belə açıqlamalar yetərli olmadıqda rəyimizi dəyişdirməliyik. Nəticələrimiz auditor 
hesabatının tarixinədək əldə edilmiş audit sübutlarına əsaslanır. Lakin gələcək hadisə və şəraitlər Cəmiyyətin 
fasiləsiz fəaliyyət göstərmək qabiliyyətini dayandırmasına səbəb ola bilər; 

• Maliyyə hesabatlarının ümumi təqdimatını, strukturunu və məzmununu, o cümlədən açıqlamaları və maliyyə 
hesabatlarında mövcud əməliyyatlar və hadisələrin düzgün təqdim edilməsini qiymətləndiririk. 

Biz digər məsələlərlə yanaşı, planlaşdırılan audit prosedurlarının həcmi və vaxtı, əhəmiyyətli audit nəticələri, eləcə də 
audit prosesində müəyyən etdiyimiz daxili nəzarət sistemindəki əhəmiyyətli çatışmazlıqlar barədə məlumat təqdim 
edirik. 
 

Müstəqil auditor                                                                                                        14 avqust 2024-cü il  
RSM Azerbaijan                                                                                              Bakı, Azərbaycan Respublikası 

“Azərbaycanda keçirilən növbədənkə-
nar parlament seçkilərini müşahidə et-
məkdən məmnuniyyət duyuram. Bey-
nəlxalq Parlament Təşkilatı (İPC) olaraq 
Azərbaycan hökumətinə bu səsvermə 
prosesinə yüksək səviyyədə hazırlaşdığı 
üçün təşəkkür edirəm. Əminliklə deyə 
bilərik ki, builki parlament seçkiləri yük-
sək səviyyədə keçirildi”.
Bu barədə Beynəlxalq Parlament Təş-
kilatının (IPC) Milli Məclisə keçirilən 
növbədənkənar seçkilərlə bağlı mətbuat 
konfransında IPC-nin Baş katibi Sitara 
Ayaz deyib.
O bildirib ki, bu gün səhər saat 10:00-dan 
etibarən Bakıda bir sıra məntəqələrdə 
olublar. “Bakılıların səsvermə prosesin-
də fəallığını müşahidə etdik”, - deyən 

Baş katib qeyd edib ki, seçkilər heç bir 
məcburiyyət və təzyiq olmadan keçdi. 
Seçkilərdə bütün partiyalardan üzvlər 
şəffaf şəkildə təmsil olunub.
“Seçki məntəqələrindəki heyət yaxşı ha-
zırlaşmışdı. Baş çəkdiyimiz 10 məntəqə-
dən 8-də ingilisdilli mütəxəssislər var 
idi. Əlillərin səs verməsi üçün də hər cür 
şərait yaradılmışdı. Seçki prosesinin 
belə yüksək səviyyədə təşkili və bizi mü-
şahidəçi qismində dəvət etdikləri üçün 
Milli Məclisə təşəkkürümü bildirmək 
istərdim. Demokratik parlamentarilər 
bütün dünyada ədalətli və şəffaf seçki 
prosesini dəstəkləməkdə davam edəcək. 
Azərbaycan ilə əməkdaşlıq münasibət-
lərini genişləndirməyə davam edəcəyik”, 
- deyə Baş katib əlavə edib.

“Seçkilər Azərbaycan qanunve-
riciliyinə və Konstitusiyasına 

tam uyğun olaraq keçirilib və 
bu, Azərbaycan xalqının iradə-
sini tam əks etdirir”.
Bu barədə “Vətəndaş dialoqu” 
missiyasının rəhbəri, Rusiya Si-
yasi Araşdırmalar İnstitutunun 
direktoru Sergey Markov Milli 
Məclisə növbədənkənar seçkilə-
rin yekunlarına dair yerli jurna-
listlərə bildirib. Onun sözlərinə 
görə, missiya ümumi qiymətlən-
dirməni sabah səhər təqdim edə-
cək.
Onun sözlərinə görə, “Vətəndaş 
dialoqu” beynəlxalq missiyası 

son iyirmi ildə seçkilərin müşahi-
də edilməsi və müxtəlif ölkələrin 
vətəndaş cəmiyyətləri arasında 
dialoqun təşkili ilə məşğuldur. 
Missiya dünyanın 10-dan çox 
ölkəsində - ümumilikdə 30-a 
yaxın müxtəlif seçkilərdə müşa-
hidə missiyalarında iştirak edib.
“Dost Rusiyanın vətəndaşları 
olaraq, dost Azərbaycan xalqını 
tarixi seçkilər münasibətilə təb-
rik edirik. Parlament seçkiləri ilk 
dəfə olaraq bütün ölkə ərazisində 
keçirildi”, - deyə missiya rəhbəri 
vurğulayıb.

“Azərbaycanda növbədənkənar 
parlament seçkiləri yüksək de-
mokratik standartlara uyğun baş 
tutdu. Məxfilik qorunurdu və bu 
da seçkilərin legitim olduğunu 
deməyə əsas verir. Seçki prose-
sinə mane olacaq heç bir hal aş-
kar edilmədi”.
Bu fikirləri sentyabrın 1-də keçi-

rilən növbədənkənar parlament 
seçkilərinin ilkin yekunları ilə 
bağlı təşkil olunan mətbuat kon-
fransında Serbiya Milli Assamb-
leyasının üzvü Jivota Starçeviç 
səsləndirib.
“Mərkəzi Seçki Komissiyası-
nın peşəkar işinin nəticəsi ola-
raq proses seçki məcəlləsinin 

tələblərinə uyğun və qanunlar 
çərçivəsində təşkil edilmişdi. 
Məntəqələrə materiallar lazımi 
şəkildə çatdırılmışdı və səsver-
mə prosesi tam vaxtında başla-
dı. Xarici ölkənin nümayəndəsi 
kimi, məntəqələrdə bütün sənəd-
lərlə tanış ola bildim”, - deyə 
serbiyalı deputat bildirib.

“Sentyabrın 1-də keçirilən Milli 
Məclisə seçkilərin qardaş Azər-
baycan üçün xeyirlərə vəsilə ol-
masını diləyirik”.
Bu ifadələr Türkiyənin Xarici İş-
lər Nazirliyinin Azərbaycanda 

keçirilən Milli Məclisə seçkilərlə 
bağlı bəyanatında yer alıb.
Bəyanatda deyilir: “Parlament 
seçkilərinin bütün Azərbaycan-
da, o cümlədən işğaldan azad 
edilmiş torpaqlarda keçirilməsi 

tarixi əhəmiyyət kəsb edir. Azər-
baycan xalqının iradəsini orta-
ya qoyan bu seçkilərin Cənubi 
Qafqazda daimi sülh və sabitli-
yin bərqərar olmasına öz töhfə-
sini verəcəyinə inanırıq”.

“Nümayəndələrimiz avqustun 
13-dən etibarən müşahidə mis-
siyasına başlayıblar. Missiyamız 
MDB ölkələrinin müvafiq sər-
hədləri əsas tutularaq, seçkilərin 
şəffaf və ədalətli keçirilməsini, 
eyni zamanda Azərbaycan qa-
nunvericiliyi əsasında aparılma-
sını müşahidə edib. Seçkilər bü-

tün beynəlxalq prinsiplərə cavab 
verir. Azərbaycan Seçki Komissi-
yası lazım olan müvafiq tədbirləri 
görüb”. Bu fikirləri Müstəqil Döv-
lətlər Birliyinin (MDB) müşahidə 
missiyasının rəhbəri, MDB Baş ka-
tibinin birinci müavini Leonid An-
fimov növbədənkənar parlament 
seçkilərinin yekunları ilə bağlı 

sentyabrın 2-də keçirilən mətbu-
at konfransında səsləndirib.
Onun sözlərinə görə, missiya-
nın tərkibinə 10 nəfər müşahidəçi 
daxil edilib. Onlar seçki komis-
siyalarının işini öyrəniblər, seçki 
prosesi ilə yaxından tanış olublar. 
Müşahidə zamanı heç bir mü-
daxilə hadisəsi qeydə alınmayıb.

“Azərbaycanın COP29-a sədrli-
yi çərçivəsində Mərkəzi Asiya 
ölkələri öz milli iqlim planlarını 
(NDP) təqdim etməyi və qlobal 
iqlim dəyişiklikləri ilə mübarizə 
üzrə təşəbbüslərini paylaşmağı 
planlaşdırırlar”.
Bu baradə Özbəkistanın ekologi-
ya, ətraf mühitin mühafizəsi və 
iqlim dəyişikliyi naziri Aziz Ab-
duhakimov yüksək səviyyəli di-
aloq çərçivəsində bildirib.
Onun sözlərinə görə, COP29-un 
noyabr ayında Bakıda keçirilməsi 

Mərkəzi Asiya üçün əhəmiyyət-
lidir. "Özbəkistan Azərbaycanın 
qarşıdan gələn qlobal iqlim kon-
fransı COP29-a hazırlıq səyləri-
ni alqışlayır", - o vurğulayıb.
Nazirin fikrincə, Bakıda keçi-
riləcək bu mühüm qlobal tədbir 
dünya miqyasında əhəmiyyət 
kəsb edəcək.
"İqlim dəyişikliyi ilə mübarizə 
üzrə bir neçə mühüm sənədin qə-
bul olunması nəzərdə tutulur və 
Özbəkistan bütün təşəbbüsləri 
dəstəkləyəcək", - o əlavə edib.



35-11 sentyabr 2024-cü il

“AzerGold” Qapalı Səhmdar 
Cəmiyyəti (QSC) Şərqi Zən-
gəzur iqtisadi rayonunun 
inzibati ərazisinə daxil olan 
Kəlbəcər rayonunda yerləşən 
“Tutxun” qızıl təzahürü sahə-
sində geoloji tədqiqatların 
ikinci mərhələsi – İlkin kəşfiy-
yat işlərinin icrasına başlayıb.
Belə ki, QSC ümumi sahəsi 27 
min 360 hektar olan təzahür 
sahəsində mina və partlama-
mış hərbi sursatlardan təmiz-
lənmiş 5 703 hektar ərazidə 
tədqiqatların 1-ci mərhələ-
sini – Axtarış-qiymətləndir-
mə işlərini yekunlaşdıraraq, 

növbəti mərhələ üzrə fəaliy-
yətə keçid edib. Tədqiqatla-
rın 2-ci mərhələsində ərazidə 
buruqqazma işləri həyata ke-
çirilir. Daha sonra filizlərin 
həcmi ilkin olaraq müəyyən 
ediləcək, metalın filizdən 
çıxım miqdarını müəyyən et-
mək üçün metallurji tədqiqat-
lar aparılacaq. Paralel olaraq 
“Tutxun” təzahür sahəsinin 
mina və partlamamış hərbi 
sursatlardan təmizlənməsi iş-
ləri davam etdirilir, ərazilər 
təmizləndikcə QSC tərəfindən 
mərhələli şəkildə geoloji tə-
dqiqatlar həyata keçirilir.

Həmçinin “AzerGold” QSC 
torpaqların minalardan tə-
mizlənməsi üçün tələb olu-
nan vaxt itkisini qismən kom-
pensasiya etmək məqsədilə 
innovativ kəşfiyyat metodla-
rından istifadə edir. Bu xüsus-
da, 2022-ci ildə təkcə Kəlbəcər 
rayonunu deyil, Laçın rayo-
nunun da bir hissəsini əhatə 
edən 1624 km2 sahədə Qafqaz 
regionunda ilk dəfə olaraq 
qeyri-invaziv hiperspektral 
peyk çəkilişləri həyata keçiri-
lib. Nəticədə, böyük vaxt və 
vəsait tələb edən buruqqaz-
ma işlərinə qənaət edilib, tə-
dqiqatların daha kiçik arealı 
əhatə edən, dəqiq koordinat-
lar daxilində aparılmasına zə-
min yaradılıb. 
Xatırladaq ki, “Tutxun” sahəsi 
Kəlbəcər rayonunda, Tərtər-
çayın sağ qolu olan Tutxun 
çayının hövzəsində yerləşir. 
1958-1990-cı illərə aid geoloji 
materialların araşdırılması və 
rəqəmsallaşdırılmasının nəti-
cələrinə əsasən, sahədə qızıl, 
gümüş və qismən sənaye əhə-
miyyətli mis minerallaşması-
nın olduğu proqnozlaşdırılır.

Azərbaycanın Pakistandakı sə-
firi Xəzər Fərhadov Pakistanın 
özəlləşdirmə, investisiyalar və 
kommunikasiyalar naziri Əb-
dül Alim Xan ilə görüşərək iki 
ölkə arasındakı qarşılıqlı mü-
nasibətləri müzakirə edib.
Görüş zamanı iki ölkə bu ay 
Bakıda keçiriləcək biznes fo-
rum barədə fikir mübadiləsi 
aparıblar.

Səfir Xəzər Fərhadov pakistan-
lı naziri Azərbaycanın Pakista-
nın bir çox sahələrinə, o cüm-
lədən LNG qazı, karbamid və 
elektrik kimi sahələrə yatırım 
edə biləcəyi barədə məlumat-
landırıb. Nazir Əbdül Alim 
Xan bildirib ki, ölkələrimiz 
qida təh lükəsizliyi, informa-
siya texnologiyaları, səhiyyə, 
kənd təsərrüfatı kimi bir çox 

sahə lərə birgə yatırımlar edə 
bilər. O, sentyabrın 16-da Ba-
kıda biznes forumun keçiril-
məsi fikrini alqışlayıb.
Pakistanlı nazir bildirib ki, 
Türkiyə, Azərbaycan və Pa-
kistan regionun inkişafında 
önəmli rol oynaya bilər. “Bu-
nun üçün hər üç ölkə sıx əmək-
daşlıq etməlidir”, - deyə o 
əlavə edib.

“Yaşıl dəhliz layihəsinin real-
laşdırılması Rumıniya üçün 
milli təhlükəsizlik məsələsi-
dir”. 

Bunu Rumıniyanın energetika 
naziri Sebastian-İoan Burdu-
ja “Azərbaycan Respublikası, 
Gürcüstan, Rumıniya və Ma-

carıstan Hökumətləri arasın-
da yaşıl enerjinin inkişafı və 
ötürülməsi sahəsində strateji 
tərəfdaşlıq haqqında Saziş”in 
icrası məqsədilə dörd ölkə na-
zirlərinin Buxarestdə keçirilən 
8-ci iclasında bildirib.
Rumıniyalı nazir enerji diver-
sifikasiyanın zəruriliyindən 
danışaraq, Avropanın Şərq his-
səsinin enerji istehlakı üçün 
ödədiyi vəsaitin yüksək oldu-
ğunu bildirib. Nazir bunu enerji 
şaxələndirməsinin olmaması ilə 
əlaqələndirib.
S.Burduja onu da qeyd edib ki, 
bu layihə enerji trilemmasına 
cəsarətli cavabdır.

 Bu barədə Azərbaycanın eko-
logiya və təbii sərvətlər naziri, 
COP29-nun prezidenti Muxtar 
Babayev jurnalistlərə bildirib.
O qeyd edib ki, Bakıda keçi-
riləcək 29-cu BMT İqlim Dəyiş-
mələri Konfransı (COP29) üçün 
hazırlıq davam edir və tədbirin 

uğurla həyata keçirilməsi üçün 
bütün zəruri tədbirlər görülür.
Onun sözlərinə görə, Azərbay-
can sentyabrın 3-də COP-a Səd-
rliyinin təşəbbüsü kimi “Bakı 
Beynəlxalq İqlim şəffaflığı 
platforması”nı təklif edib.
“Onun həyata keçirilməsi çox 

ciddi iqlim məsələlərinin mü-
zakirəsi üçün şərait yaradacaq. 
Azərbaycan iqlim sahəsində 2 
illik şəffaflıq hesabatlarının 
(BTR) hazırlanmasına kömək 
edir. Bu platformanın fəaliyyəti 
bu məsələlərdə irəliləyişə yönə-
lib”, - M.Babayev qeyd edib.

İqtisadiyyat naziri Mikayıl Cab-
barov Belarusun xarici işlər na-
zirinin müavini İqor Nazaruk ilə 
görüşüb. Nazirlikdən bildirilib 
ki, görüşdə yüksək səviyyəli qar-
şılıqlı səfərlərin, keçirilən birgə 
tədbirlərin, imzalanan sənədlə-

rin ölkələrimiz arasında münasi-
bətlərin inkişafına təkan verdiyi 
vurğulanıb.
Qeyd edilib ki, əlaqələrin inten-
sivləşməsi, eyni zamanda iqti-
sadi əməkdaşlığımızın genişlən-
məsinə möhkəm zəmin yaradır. 

Belarusla iqtisadi-ticarət əlaqələ-
ri də güclənir. 2024-cü ilin yan-
var-iyul aylarında ölkələrimiz 
arasında ticarət dövriyyəsi 29 
faizə yaxın artıb. Görüş zamanı 
Azərbaycanın əlverişli işgüzar 
mühiti barədə məlumat verilib, 
müxtəlif iqtisadi istiqamətlər üzrə, 
həmçinin Qarabağ və Şərqi Zən-
gəzurda aparılan bərpa-qurucu-
luq işlərində tərəfdaşlığın geniş-
ləndirilməsi üçün böyük imkanlar 
olduğu diqqətə çatdırılıb.
Tərəflər əlaqələrin möhkəmlən-
dirilməsi məqsədilə imzalanmış 
sənədlərin icrası, ticarət, inves-
tisiya, aqrar-sənaye sahələrində 
əməkdaşlığın genişləndirilməsi 
və birgə istehsal müəssisələrinin 
yaradılması imkanlarını müza-
kirə ediblər.

Rumıniyanın paytaxtı Buxarest 
şəhərində “Azərbaycan, Gür-
cüstan, Macarıstan və Rumıniya 
arasında yaşıl enerjinin inkişafı 
və ötürülməsi sahəsində strateji 
tərəfdaşlıq haqqında Saziş”in ic-
rası məqsədilə 8-ci Nazirlər-Rəh-
bər Komitənin iclası keçirilib.
Energetika Nazirliyindən bildi-
rilib ki, tədbirdə Azərbaycanı 
energetika naziri Pərviz Şahba-
zov, Rumıniyanı energetika na-
ziri Sebastian-İoan Burduja, baş 
katib Mirça Abrudean, Gürcüs-
tanı Baş nazirin birinci müavini, 
iqtisadiyyat və davamlı inkişaf 
naziri Levan Davitaşvili, Maca-
rıstanı isə xarici işlər və ticarət 
naziri Peter Siyarto təmsil edib. 
Görüşdə, həmçinin Bolqarısta-
nın, Avropa Komissiyasının, ötü-

rücü sistem operatorlarının və 
CESI şirkətinin nümayəndələri 
də iştirak ediblər.
İclasda layihənin CESI şirkəti 
tərəfindən həyata keçirilən tex-
niki-iqtisadi əsaslandırmasının 
(TİƏ) cari vəziyyəti, birgə müəs-
sisənin təsis edilməsi ilə bağlı 
görülən işlər, yaşıl enerji dəh-
lizinin fiber-optik komponenti, 
həmçinin Bolqarıstanın layihəyə 
inteqrasiyası imkanlarına və di-
gər istiqamətlərə dair məsələlər 
müzakirə edilib.
Nazir Pərviz Şahbazov “Xəzər- 
Qara dəniz-Avropa Yaşıl Enerji 
Dəhlizi” layihəsinin texniki-iqti-
sadi əsaslandırmasının ilkin nə-
ticələrinin təqdimatının bu ilin 
noyabrında Bakıda keçiriləcək 
COP29 çərçivəsində planlaşdı-

rıldığını vurğulayaraq prosesin 
intensivliyini təmin edəcək töv-
siyələr verib. Nazir, həmçinin 
layihənin statusu, digər kom-
ponentləri, atılacaq növbəti ad-
dımlar, eləcə də Mərkəzi Asiya 
ölkələri ilə Azərbaycan arasında 
qurulacaq yaşıl enerji dəhlizinin 
inkişafı ilə bağlı fikirlərini bölü-
şüb.
Müzakirələrdən sonra Azərbay-
can, Gürcüstan, Rumıniya və 
Macarıstanın sistem operator-
ları - “AzərEnerji”, “Gürcüstan 
Dövlət Elektrosistem”, “Transe-
lectrica”, MVM - arasında birgə 
müəssisənin Buxarest şəhərin-
də yaradılmasını nəzərdə tutan 
“Səhmdar Müqaviləsi”, həmçi-
nin iclasın yekunlarına dair Pro-
tokol imzalanıb.

“Internews"a həvalə edilən missi-
yanın uğursuz alınması narahat-
lıq yaradıb.
May ayında ABŞ səfirliyinin, həm-
çinin ABŞ  mənşəli "Internews" 
təşkilatının nümayəndələri ilə on-
ların  Azərbaycandakı tərəfdaşları 
arasında onlayn formatda görüş 
keçirilib.  "Internews" adından 
toplantıya qurumun Azərbaycan 
üzrə nümayəndəsi Farhod Rah-
matov, o cümlədən təşkilatın 
"Müstəqil məzmun istehsalının 
genişləndirilməsi" proqramının 
(Expanding Production of İnde-
pendent Content) direktoru Agnela 
Sirbu qoşulub.
Görüşdə əsas müzakirə mövzusu 
"Internews" tərəfindən 2023-cü il 
ərzində, o cümlədən 2024-cü ilin 
birinci rübündə Azərbaycanda ma-
liyyələşdirilən media orqanlarının 
fəaliyyəti olub. Yekun rəy verilib 
ki, bu dövr ərzində "Internews" 
tərəfindən maliyyələşdirilən me-
dia layihələri özünü doğrultma-
yıb. "Araşdırmalar, yazı və video 
materiallar Azərbaycan cəmiyyə-
tində ciddi reaksiya doğurmayıb. 
Məhdud auditoriya cəlb edə bilib".
Gələn xəbərlərdən belə nəticə 
çıxır ki, yerli tərəfdaşlar öz qü-
surlarını  obyektiv səbəblərlə 
əla qələndiriblər. Qeyd edilib ki, 
44 günlük Vətən Müharibəsi və 
2023-cü ilin antiterror tədbirləri 
nə ticəsində Azərbaycanın öz ərazi 
bütövlüyünü bərpa etməsi  həm 
ölkədə, həm də regionda şərtləri 
dəyişdirib. Müxalifət mövqeli si-
yasi qüvvələrin  Prezident İlham 
Əliyevin siyasi kursuna alternativ 
proqram  təqdim edə bilməmə-
si yeni reallıqlar yaradıb. Ölkədə 
müxalif fikrə və müxalif liderə 
meydan qalmayıb. Bu baxımdan 
ABŞ yönlü media subyektlərinin 
təqdim etdikləri məzmun da rəğ-
bətdən düşüb.  
Toplantı təkcə ötən fəaliyyətin və 
qüsurların müzakirəsi ilə tamam-
lanmayıb. Böhrandan çıxmaq, 
yerli auditoriyaya nüfuz etmək 
üçün vasitələr nəzərdən keçiri-
lib. Yeni maliyyə büdcəsinin yeni 
istiqamətlər üzrə sərf edilməsi 
məqbul sayılıb. Bu kontekstdə  
2024-cü ilin iyun ayında "Inter-
news"un Azərbaycanda tərəfdaş 
təşkilatlar üçün keçirdiyi "milli 
çağırış" "(National call) qrant mü-
sabiqəsinin nəticələri də elan edi-
lib. Bu dəfə  müsabiqədə "Inter-

news"un Azərbaycan üzrə qrant 
verdiyi ənənəvi media resursları 
deyil, yeni formatlı təşkilatlar qa-
lib elan edilib. Bu sırada "HAQQ 
Talk Podcast" (hüquqi maariflən-
dirmə motivli  videoçarxlar və 
pod kastlar hazırlayır), "Dok Atel-
ye" (gender məsələləri, feminizm 
motivli platforma), "Minority 
Magazine" (LGBT+ hüquqlarının 
müdafiəsi ilə məşğul olan platfor-
ma) və digərləri qaliblər sırasında 
yerləşdirilib.
Göründüyü kimi, ABŞ və "Inter-
news" Azərbaycan üzrə əmək-
daşlıq etdikləri medianın tipini 
dəyişir. İndi ənənəvi media qu-
rumlarından daha çox, sosial şə-
bəkə platformaları üzərindən 
fəaliyyət göstərən subyektlərə üs-
tünlük verilir. Paralel olaraq, isti-
nad olunan zümrələr də yenilənir. 
Cəmiyyətdəki  marginal qruplara, 
yəni LGBT+ nümayəndələrinə, 
"radikal feminist"lərə daha çox 
istinad edilir. Gələcəkdə bu qrup-
lardan həm də, siyasi aksiyalar 
üzrə istifadə etmək planlaşdırılır.  
Yeri gəlmişkən qeyd edək ki,  ABŞ/
Qərb mərkəzləri tərəfindən "radi-
kal feministlər"lə aparılan  iş artıq 
onlar üçün effekt verir. Azərbay-
canda ictimai maraqların ziddinə 
hərəkət edən "radikal feministlər 
şəbəkəsi" məhz Qərbdən gələn 
maliyyə və proqramlar  çərçivə-
sində aktivləşdirilir. Bu qrup Bakı 
küçələrində milli əxlaqa zidd olan 
şüarlarla aksiyalar keçirib, Ermə-
nistandan yönləndirilən yalançı 
"sülhsevər/pasifist" kampaniyala-
ra qoşulub, yeri gələndə isə siyasi 
tələblərlə çıxış edib.  
Keçirilən toplantıda siyasi müxa-
lifətin fəallaşdırılması mövzusu 
da müzakirə edilib. Qarşıdakı 
müddətdə xaricdəki müxalif şəxs-
lər arasından yeni  "liderin" ha-
zırlanacağı barədə xəbər anons 
edilib. Müşahidələr göstərir ki, 
toplantıdan sonra bu istiqamət-
də də müəyyən addımlar atılır. 
Belə ki, "Demokratik Təşəbbüs-
lər İnstitutu"nun (DTİ) Çexiyada 
məskunlaşmış üzvü Elman Fəttah 
"Internews"un dəstəyi ilə DTİ-
ni Praqada rəsmi qeydiyyatdan 
keçirib. DTİ-nin formalaşdırdığı 

qrupun   Çexiyanın "Prague Ci-
vil Society Centre" (PCSC) təşki-
latı tərəfindən  2024-cü ilin okt-
yabr ayında keçiriləcək "Cənubi 
Qafqaz, Şərqi Avropa və Mərkəzi 
Asiya ölkələrindən olan vətəndaş 
cəmiyyəti nümayəndələri üçün li-
derlik mövzusu üzrə təlimlər"də 
iştirak etməsi razılaşdırılıb.  
Yeri gəlmişkən qeyd edək ki, 
hazırda Çexiya ilə yanaşı, Bal-
kan ölkələrində də azərbaycanlı 
gənclərdən ibarət xüsusi təxribat  
qruplarının  hazırlandığı barədə 
məlumatlar gəlməkdədir. On-
lara təlimlər keçirilməsi, müəy-
yən dövrdən sonra Azərbaycana 
transfer edilmələri üçün iş aparıl-
dığı qeyd olunur. İlk aksiyaların  
COP29 tədbirləri dönəminə təsa-
düf edəcəyi gözlənilir.
"Internews" ABŞ təşkilatıdır.  100-
dən çox ölkədə fəaliyyət göstərib. 
Parisdə, Londonda regional ofislə-
ri var. 2015-ci ilə qədər "Internews 
- Azərbaycan" adlı filialı ilə bizim 
ölkəmizdə də fəaliyyət göstərib. 
2014-cü ildə Azərbaycanda "Qrant 
haqqında qanun"a edilən dəyişik-
liklərdən sonra fəaliyyətini da-
yandırıb. Çünki şəffaf formada 
işləyə bilməyib. Qanunda edilən 
dəyişiklik  "Internews"un əməllə-
rindəki qüsurları üzə çıxarıb.
İndi aydın olur ki, "Internews" 
Azərbaycandakı fəaliyyətini sim-
volik olaraq dayandırıb. Yəni, za-
hirən fəaliyyətini dayandırdığını 
elan edib, amma qeyri-leqal for-
mada işini davam etdirib. Təşkila-
tın saytında qeyd edilir ki, o, "bü-
tün dünya ölkələrində alternativ 
informasiya mənbələrinin inkişa-
fına dəstək verməklə, dezinfor-
masiyaya qarşı qlobal  mübarizə 
aparır".
Məşhur tədqiqat mərkəzlərindən 
olan "Statista" isə 2022-ci ildə ke-
çirdiyi sorğunun nəticələri  üzrə 
hazırladığı  hesabatda qeyd edib 
ki, ABŞ-da ümumi informasiya 
dövriyyəsində "feyk xəbər"in payı 
56 faizə çatır. Ən maraqlısı isə 
odur ki, sorğu iştirakçılarının 50 
faizi "saxta xəbər" artımının kö-
kündə ölkənin rəsmi dairələrinin 
dayandığını deyiblər.
"Washington Post"un fakt yoxla-
yıcıları ABŞ prezidentlərinin "ya-
lan və ya aldadıcı iddialar haqqın-
da rekord"u paylaşıblar.
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Şəkərli diabeti dövrümüzün qey-
ri-infeksion epidemiyası adlandırır-
lar. Xəstələrin sayı durmadan artır, 
yaşayan və xəstəliyindən xəbəri ol-
mayanların sayı isə daha çoxdur. Bu 
xəstəlik özünü necə göstərir və nəti-
cələri necədir? Bu müsahibədə oxu-
cularımızı maraqlandıran sualları 
cavablandıracağıq.
Müsahibimiz Mərkəzi Gömrük 
Hospitalının endokrinoloqu Dr.
Naidə Novruzovadır.
- Naidə həkim, endokrinoloq 
hansı xəstəlikləri müalicə edir? 
Hansı hallarda məhz endokrino-
loqa müraciət etmək lazımdır?
- Endokrinoloqların daha çox 
müalicə etdikləri şəkərli diabet, 
qalxanabənzər vəzi xəstəlikləri, 
böyrəküstü vəzi xəstəlikləri və 
neyroendokrin xəstəliklərdir. 
Endokrinoloqa müraciət etmək 
üçün xəstəliyin əlamətləri tama-
milə fərqli ola bilər. Bu, səhhəti-
nizdə yaranan narahatlıqlar, bə-
dən çəkisinin kəskin artması və 
ya əksinə, azalması ola bilər.
Əgər özünüzü zəif, yorğun, hal-
sız hiss edirsinizsə, saç tökülməsi 
və ya dərinizin quruluğu varsa, 
bunlar hipotireozun əlamətləri 
ola bilər.
Və yaxud - əsəblilik, yorğunluq, 
tərləmə, taxikardiya, təzyiq artı-
mı bu hallarda tiroid vəzinin pa-
tologiyasının əlamətləri ola bilər 
. Belə simptomları olan xəstələr 
ilk növbədə, kardioloqlara, tera-
pevtlərə müraciət edirlər. Və hə-
kim müayinəsindən sonra onlara 
deyilir ki, “ola bilər, qalxana-
bənzər vəzinizlə bağlı problem-
ləriniz var”. Və pasiyentlər yaxın 
qohumlarda qalxanabənzər vəzi 
ilə bağlı bir problemi olduğuna 
diqqət yetirsələr, yaxşı olar. İrsiy-
yət çox mühüm rol oynayır.
Məsələn, diabet xəstələri daha 
ilkin olaraq daha çox uroloqlara 
müraciət edirlər. Onlar müəyyən 
əlamətlərlə uroloqa müraciət edir 
və ilkin müayinələrdən keçərkən 
məlum olur ki, onlarda şəkərli di-
abet var. 
- Şəkərli diabet haqqında bir qə-
dər məlumat verməyinizi xahiş 
edirik. 
- Şəkərli diabet - əsas simptomu 
qanda şəkərin (qlükoza) səviy-
yəsinin artması ilə başlanan bir 
xəstəlikdir. 
Ümumdünya Səhiyyə Təşkilatı-
nın (ÜST) təsnifatı onun bir neçə 
tipini müəyyən edir. Diabetli in-
sanların əksəriyyətində tip 1, tip 2 
və yaxud spesifik tip diabetlər var.
Şəkərli diabet hələ tam müali-
cəsi mümkün olmayan xroniki 
xəstəlikdir. Lakin indi şəkərli 
diabetə nəzarət və müalicə üçün 
effektiv üsullar var və bu müasir 
üsullara əməl olunarsa, xəstəlik 
gözlənilən ömür uzunluğunun 
azalmasına və keyfiyyətinin pis-
ləşməsinə səbəb olmaz. Və şəkərli 
diabetin idarə olunmasında (hər 
hansı digər xəstəliklərdən daha 
çox) xəstənin müalicə prosesində 
aktiv və bacarıqlı iştirakı mühüm 
əhəmiyyət kəsb edir.
- Endokrinoloqa hansı fasilələr-
lə müraciət etmək lazımdır?
- Gəlin ondan başlayaq ki, qalxa-
nabənzər vəzi ilə bağlı problem-

lər qadınlarda daha çox olur. Ən 
azı iki ildə bir dəfə endokrinoloqa 
müraciət etməlidirlər. Amma 
mən pasiyentlərimdən daha çox 
eşidirəm ki, “narahat etmir məni 
və ona görə müayinəyə gəlmə-
dim”. Bu tamamilə səhv fikirdir. 
Çünki aşkar simptomlar və aydın 
klinik mənzərə olduqda, bu, ar-
tıq inkişaf etmiş bir vəziyyətdir. 
Deməli, xəstəlik artıq irəliləyib.
Ancaq endokrinoloq bir şey aş-
kar edərsə - düyünlü zob, hiper 
və ya hipotireoz, təbii olaraq, o, 
nə qədər tez-tez müayinə oluna-
cağınızı artıq müəyyənləşdirir - 
adətən, üç ayda bir dəfə, altı ayda 
bir dəfə və s.
- Diabetin qarşısını necə almaq 
olar? Erkən mərhələdə aşkar edi-
libsə, müalicə etmək mümkündür?
- Tez-tez eşidirik: “Susuzluq hiss 
etmədiyim üçün gəlmədim... 
Şəkər xəstəliyinin əlamətlərini 
oxudum, özümdə tapmıram”... 
Bu, yanlışdır, çünki son vaxt-
lar məlumdur ki, şəkərli diabet 
demək olar ki, asimptomatik ola-
raq başlayır, çünki şəkərin artma-
sı dərhal yüksək rəqəmlərlə baş 
vermir.
Deyək ki, səhər şəkəriniz 6,2-dir-
sə, bu, artıq prediabetdin bir əla-
mətidir və zamanında müalicə 
olunmazsa diabetə keçmə riski 
çox böyükdür. Təbii ki, xəstələr 
belə kiçik fərqi hiss etmirlər və 
bir müddət sonra inkişaf etmiş 
şəkərli diabetlə müraciət edirlər. 
İdeal olaraq ildə ən azı bir dəfə 
şəkər üçün qan vermək lazım-
dır. Və aclıq şəkərdə bir problem 
olarsa, o zaman qlikohemoqlobi-
nin yoxlanılması vacibdir.
Qlikogemoqlobin uzun müddət 
ərzində qan şəkərinin orta sə-
viyyəsini əks etdirən biokimyəvi 
qan göstəricisidir.
Müasir həyat rejimində insanlar 
daha çox üstünlüyü hazır qida-
lara verirlər. Lakin fast food və 
yarımfabrikatlarda keyfiyyətli 
heç nə yoxdur. Və istifadə olunan 
bu qidalar, bir çox endokrinoloji 
problemlərə yol açır. Mən hələ onu 
demirəm ki, belə bir pəhriz həm 
də mədəaltı vəzi xəstəliklərinə, çox 
vaxt öd daşı və müxtəlif bağırsaq 
xəstəliklərinə səbəb ola bilər.
Hazırda diabetin geniş yayılma-
sının başqa bir amili oturaq həyat 
tərzidir. Demək olar ki, hər kəs 
kompüterin qarşısında oturur. 
Və fiziki aktivliyin az olması, xro-
niki streslərdə öz təsirini göstərir. 
Hətta son zamanlar uşaqlarda 
düzgün qidalanmama, fiziki ak-
tivliyin az olması kiçik yaşlarda 
karbohidrat mübadiləsinin poz-

ğunluqlarına səbəb olur.
- Əgər pasiyent artıq şəkərli dia-
betdirsə, o, nə etməlidir?
- Əgər xəstədə artıq şəkərli dia-
bet varsa, o zaman analiz aspekti 
genişlənir, çünki belə bir diaqnoz 
varsa, gələcəkdə bütün orqa-
nizmə təsir göstərəcək. Yüksək 
şəkər səviyyəsi həm lipid müba-
diləsinə, həm də qaraciyərə, qan 
damarlarına və s. təsir edir.
Buna görə də bütün diabet xəs-
tələri ildə iki dəfə diabetin göstə-
ricilərindən əlavə, qaraciyər, 
böy rək, lipid göstəricilərini kont-
rolda saxlamalıdırlar. İldə bir 
dəfə kardioloqun, oftalmoloqun 
və gə rəkdiyi halda digər ixtisas 
həkimlərinin müayinəsindən 
keçməlidirlər. 
- Diabetin əsas səbəbi nədir?
- Əvvəllər irsiyyət əsas səbəblər-
dən biri idi. İndi isə xəstələri gör-
dükdən sonra deməliyəm: “Siz 
özünüz şəkər xəstəliyinə tutul-
maq üçün hər şeyi etmisiniz”. 
Əsas səbəblərdən biri isə çox vaxt 
düzgün qidalanmama nəticəsin-
də yaranan artıq çəki, passiv hə-
yat tərzidir. 
Mən həmişə xəstələrimdən səhər, 
günorta və şam yeməyində nə 
yediklərini soruşuram. Onların 
cavabları isə sadəcə fəlakətdir 
- buterbrod, qəhvə, qazlı sular, 
enerjili içkilər, sendviçlər, çipsi-
lər və bu kimi hazır fast-food 
yeməklər. 

 

- Bütün hormonlar müəyyən bir 
zamanda istehsal olunur. Mən 
tez-tez böyümə hormonuna (so-
matotrop hormon) diqqət yeti-
rirəm. Kiçik uşaqlar onun təsiri 
altında böyüyürlər.
Yetkin yaşlarda somatotrop (bö-
yümə) hormonu saat 23:00-dan 
1:00-a qədər ayrılır və maddələr 
mübadiləsini, yağ yandırmasını 
artırır. 
Ancaq, adətən böyük şəhərlər-
də bir çox insan 23:00-dan 1:00-a 
qədər yatmır. Çox vaxt gecə saat 
2:00 və 3:00-a qədər yat mırlar. 
Buna görə də az yatanlar bəzən 
səkkiz saat tam yatanlardan fərq-
li olaraq hormonal disbalansın 
nəticəsində daha çox kökəlirlər.

- Maraqlı müsahibəyə görə təşək-
kür edirik.

Müsahibəni apardı: 
Mərkəzi Gömrük Hospitalının 

PR mütəxəssisi 
Dilarə Zamanova

Təhsil mütəxəssisi kimi, məni 
akademiya sisteminin təhsil-
dəki ciddi problemlərə seyrçi 
münasibəti çox düşündürür: 
niyə akademik sistem belə cid-
di məsələlərdən kənardadır? 
Axı söhbət təhsildən, yəni mil-
lətin gələcəyindən gedir.
Bəlkə ağrımayan başlarına 
dəs mal bağlamaq istəmirlər? 
Bəs ziyalı mövqeyi, milli mə-
nafe harada qaldı? Axı elmin 
gələcəyi bugünkü təhsilin 
durumundan, onun inkişaf 
səviyyəsindən, yeni nəslin 
rəqabətqabiliyyətli təhsilindən 
çox asılıdır. Alimin təhsildəki 
böhrana kənardan seyrçi kimi 
baxması heç milli və dövləti 
mənafe baxımından da anlaşı-
lan deyil.
Akademik institutlar han-
sı quruma tabe olmalarından 
asılı olmayaraq, ölkənin beyin 
mərkəzi kimi ictimai, elmi, təh-
sil, mədəni, ədəbi və s. sahələrdə 
fəal iştirak etməli, monitorinq, 
qiymətləndirmə işlərini icra 
etməli, ölkə rəhbərliyini mütə-
madi olaraq məlumatlandır-
malıdır. Yoxsa, ölkə rəhbərliyi-
nin ictimai nəzarətin zəruriliyi 
barədə çağırışları bizim alim-
lərə aid deyil?
Sabah bu sahədə yaranacaq 
daha ağır durumla əlaqəli aka-
demik sistemə veriləcək çox-
saylı suallara cavab tapmaq, 
bi ganəliyi və passivliyi əsaslan-
dırmaq heç cür mümkün olma-
yacaq, nə ölkə rəhbərliyi qarşı-

sında, nə də xalq qarşısında.
Elm və təhsil sahəsində heç bir 
ciddi xidməti və təcrübəsi olma-
yanların silsilə səhv qərarlarına 
akademik sistemin susqunluğu, 
bəlkə də gələcəkdə onların bü-
tün elmi fəaliyyətinin nəticələ-
rinə kölgə salacaq?
Ölkədə alternativ beyin mər-
kəzləri hələ də yaradılmadı-
ğına görə gələcək milli inkişaf 
naminə bu proseslərə ciddi eh-
tiyac var.
Əgər alimlər müəyyən səbəb-
lərdən fərdi qaydada prob-
lemlərə münasibət bildirmək 
istəmirlərsə, onda heç olmasa 
kollektiv rəy bildirsinlər. Ən 
azından təhsilin dağıdılmış 
məzmununa alimlər gərək öz 
münasibətlərini bildirsinlər. 
Məsələn, kimya institutu kim-
ya üzrə proqram və dərsliklərə 
rəy versin, fizika institutu fizi-
ka üzrə dərsliklərə rəy versin 

və s. Məsələn, Rusiyada belə-
dir. RF EA institutları ixtisas-
larına uyğun olaraq məktəb 
dərsliklərini müzakirə edib, 
rəy verməsə, onlar nəşrə gedə 
bilməz. AMEA institutları in-
zibati baxımdan ETN-in idarə-
sinə keçib. İndi bunu etmək 
daha asandır, əgər nazirliyin 
belə bir istəyi olsa.
Amma, deyəsən, belə istək yox-
dur. Görünür, təhsilimizə key-
fiyyətli dərsliklər lazım deyil.
Təhsilin məzmunu onun key-
fiyyətini təmin edən əsas amil-
lərdəndir. Niyə bu məsələ öz 
müsbət həllini 20 ildə tapa 
bilmədi? Məlumdur ki, key-
fiyyətli dərsliklər kölgə təhsi-
li olan repetitorluq bazarına 
mənfi təsir edir, onun dövriy-
yəsi aşağı düşür.
Bu, son illər öz intibah döv-
rünü yaşayan çoxsaylı kurs-
lara və onları himayə edən 
məmurlara ziyanlıdır. Amma 
sahə üzrə akademik qurumlar 
öz təşəbbüsləri ilə nələrsə edə 
bilərlər, ən azı təhsili məhv ol-
maqdan qorumaq üçün. Sonra-
kı peşmançılıq fayda verməz. 
Gələcək nəsillər ölkənin elm 
və təhsil sferasında olan indi-
ki böhranın alimlər tərəfindən 
vaxtında aradan qaldırılmadığı 
üçün bizləri qınayacaqlar.

İlham Əhmədov,
təhsil eksperti, Azərbaycan 

Pedaqoji Universitetinin 
dosenti 

BMT-nin İqlim Dəyişiklikləri 
üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
(COP29) 29-cu sessiyasının 
sədri kimi Azərbaycan “Bakı 
Qlobal İqlim Şəffaflıq Platfor-

ması”nı təqdim edib.
Bunu Bakıdakı "İqlim Şəffaflığı 
üzrə Yüksək Səviyyəli Dialoq" 
çərçivəsində COP29 preziden-
ti Muxtar Babayev bildirib.

Bu platforma dünyada iqlim 
şəraitinin yaxşılaşdırılması 
məqsədilə atılan addımlar-
da şəffaflığın təmin olunması 
üçün qlobal cəmiyyəti bir ara-
ya gətirəcək.
"COP29 sədri olaraq vəzifə-
miz iqlim dəyişikliyi üzrə da-
nışıqlar prosesində bütün işti-
rakçıları dəstəkləməkdir. Son 
vaxtlar biz ada dövlətlərini, 
o cümlədən ən iri olanı - Avst-
raliyanı ziyarət etdik. Kiçik 
dövlətlərin, xüsusilə Andor-
ra və Qayana kimi ölkələrin 
maraqlarını da nəzərə alırıq. 
Platformanın məqsədi iqlim 
dəyişikliyi ilə bağlı tədbirlər 
haqqında hesabatların şəffaf-
lığını artırmaqdır", - M.Baba-
yev bildirib.

“İtaliya nümayəndə heyəti 
COP29-da Bakıdakı iqlim zirvə 
toplantısının uğurla keçirilməsi 
üçün əlindən gələni edəcək”.
Bu barədə İtaliyanın iqlim də-
yişmələri məsələləri üzrə xü-
susi nümayəndəsi, professor 
Françesko Korvaro Bakıda ke-
çirilən "İqlim Şəffaflığının Ar-
tırılması: Genişləndirilmiş Şəf-
faflıq Sistemində (ETF) Ümumi 
İştirakın Təşviqi" adlı yüksək 
səviyyəli dialoqda bildirib.

"Mən inanıram ki, BMT-nin 
Paris Sazişi çərçivəsində işti-
rakçı ölkələr arasındakı əmək-
daşlıq iqlim dəyişikliklərinin 
qarşısını almağa yönəlmiş 
mümkün həll yollarının tapıl-
masına gətirib çıxaracaq ki, 
bu da gələcək üçün çox önəm-
lidir", - o qeyd edib.
Onun sözlərinə görə, iqlim 
sahəsində şəffaf addımların 
olması məqsəd qoyulan hədəf-
lərə çatmaq üçün vacibdir.

Bu barədə Yaponiyanın ətraf 
mühitin mühafizəsi üzrə nazir 
müavini Yutaka Masuzava Ba-
kıda keçirilən iqlim şəffaflığı 
məsələlərinə dair yüksək sə-
viyyəli dialoqda bildirib.
Yutaka Masuzava Yaponiya-

nın "yaşıl" iqtisadiyyatın inki-
şafında böyük təcrübəyə malik 
olduğunu və dünya ölkələrini 
ekoloji tədbirlərdə şəffaflığın 
artırılmasında dəstəkləməyə 
davam edəcəyini bildirib.
"Təcrübəmizi paylaşmağa ha-
zırıq. İqlim dəyişikliyi ilə bağ-
lı şəffaflıq çox vacibdir. Təşəb-
büslər həm BMT səviyyəsində, 
həm də milli səviyyədə vacib-
dir. Yaponiya 2 illik şəffaflıq 
hesabatını (BTR) hazırlayır 
və gələn il üçün iqlim məqsəd-
lərini müəyyənləşdirir", - Ma-
suzava əlavə edib.

Qeyd edək ki, 29-cu BMT İq-
lim Dəyişiklikləri Konfransı-
nın (COP29) sədri olaraq Azər-
baycan sentyabrın 3-də "Bakı 
Qlobal İqlim Şəffaflığı Platfor-
ması"nı (Baku Global Climate 
Transparency Platform/BTP) 
təqdim edib.
"İqlim şəffaflığına dair Yük-
sək Səviyyəli Dialoq" zamanı 
COP29 prezidenti Muxtar Ba-
bayev bildirib ki, bu platforma 
qlobal icmanın iqlim vəziy-
yətinin yaxşılaşdırılması is-
tiqamətində şəffaflığı artırmaq 
məqsədini güdür.


